
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Enoindvajstti občni zbor Društva za 
zgradbo Učiteljskega konvikta se je vršil 
dne 18. t. m. ob pol 10. uri dopoldne v Uči
teljski tiskarni v Ljubljani. — Občni zbor 
je otvoril in vodil predsednik tovariš Jakob 
Fur lan . — Tajniško poročilo je podal to
variš Juraj Rezek 

Tajniško poročilo. 
Slavni zbor! 

S svojim poročilom o našem delo
vanju v minulem 21. društvenem letu smo 
se nekoliko zakasnili, to pa z ozirom na 
§ 21. društvenih pravil, ki določa, da zboruj 
naše društvo ob času, ko zboruje tudi »Slo
vensko učiteljsko društvo v Ljubljani". In 
ker se je to društvo vsled nastalih razmer 
odločilo, da zboruje šele zdaj namesto o 
Božiču, odložili smo tudi mi svoje poročilo 
na današnji dan. 

Naše delo se je moralo tudi to leto 
omejiti bolj na notranje poslovanje, ker smo 
morali vse svoje ostale moči in čas posve
titi v podporo in lažjo obrambo naše lepe 
domovine s tem, da smo zbirali doneske in 
razne potrebščine za našo hrabro vojsko. 
Iz tega razloga pa so izostajali tudi obi
čajni darovi in podpore našemu društvu, 
ker so jih pokladali naši dobrotniki in pod
porniki skupni domovini na oltar. 

V ta namen smo tudi mi na povabilo 
mestnega magistrata ljubljanskega podpisali 
po Učiteljski tiskarni 300 K III. vojnega po
sojila. Istotako smo z veseljem dovolili in 
ustregli želji c in kr. vojnooskrbovalnega 
urada na Dunaju, da sme naše obresti od 
100 K, ki jih imamo pri poštni hranilnici, 
porabiti za naše oslepele vojake. 

Skrbeli pa smo toliko bolj za notranje 
zadeve našega društva. Sklicali smo bili 
dne 31. marca 1915 izreden občni zbor, na 
katerem smo storili odvažne sklepe in ko
rake, po katerih pridemo po najkrajši poti 
do svojega toliko zaželjenega lastnega doma. 

Dalje smo poskrbeli tudi letos naši 
mladini za duševno hrano, lepo čtivo, ven
dar ne v toliki meri kot prejšnja, ker smo 
izdali samo A. Rapetov VI zvezek. Krivo je 
temu dejstvo, da je vojna pobrala naši ti
skarni vse boljše moči, ostali delavci pa 
komaj zmagujejo najnujnejša naročila in 
dela. Pa tudi šoli in učencem preostaja za 
branje le prav malo časa, ker morajo ves 
svoj preostali čas uporabljati v podporo za 
vojne namene. 

Za razpisano nagrado dveh najboljših 
mladinskih spisov se je bilo priglasilo 7 
pisateljev. Dvema sta se spisa vrnila na 
njuno željo; od ostalih petih se je prisodila 
nagrada 150 K spisu »Mladina in vojna". 
Ostale spise smo pisateljem vrnili, ker so 
se nam zdeli bolj primerni za odrasle nego 
za šolsko mladino. Vsem tem svojim to
varišem in tovarišicam pa izrekamo še tem 
potom svojo iskreno zahvalo, da so se s 
svojimi spisi tako drage volje odzvali na
šemu vabilu. 

Razpisali smo bili izpraznjeno IV. in 
nanovo ustanovljeno VI. mesto »Cesarja 
Franca Jožefa I. jubilejske ustanove za uči
teljske sirote na Kranjskem" ter ju oddali 
edinima prosilcema: Mariji Armičevi, go
jenki IV. letnika ljubljanskega učiteljišča, in 
Ludoviku FettichFrankheimu, dijaku VII. 
razreda na tukajšnji I. državni gimnaziji. 

Podpirali smo dalje iz iste ustanove 
na prošnjo ravnateljstva meščanske šole v 
Krškem Venet slava Požarja, učenca II. raz
reda ondotne šole, osirotelega, po umrlem 
našem tovarišu, to pa le izjemoma samo za 
letos z ozirom na njegovo osirotelost in 
marljivost v šoli. 

S tem je moje skromno poročilo pri 
kraju. Naše društvo šteje danes: 67 pokro
viteljev, 36 podpornikov in 55 pravih članov. 

Vsem svojim blagim dobrotnikom, ki 
so nas na kakršenkoli način podpirali, iz
rekamo še tem potoni svojo najsrčnejšo 
zahvalo. 

Blagajniško poročilo je podal tovariš 
Jakob Dimnik. 

Blagajniško poročilo. 
Dohodkov je bilo 4943 K 83 vin, iz

datkov 1825 K 96 vin. Društveno imetje 
94.065 K 31 vin. brez zaloge knjig; zaloga 
knjig 15.000 K, skupno društveno imetje 
torej 109.065 K 31 vin. 

Volitve. 
V odbor so bili izvoljeni soglasno to

variši: Jakob Furlan, predsednik; L. Jelene, 
I. podpredsednik; Ignacij Križman, II. pod
predsednik, Jakob Dimnik, blagajnik; Juraj 
Rezek, tajnik; odborniki: E. Gangl, Andrej 
Rape, Anton Gnus, Fran Črnagoj. — Pre
gledniki računov: Alojzij Kecelj, Iv. Petrjč, 
Vendelin Sadar. 

Kranjsko. 
Društva v pomoč učiteljem, njiho

vim vdovam in sirotam na Kranjskem v 
Ljubljani občni zbor je bil 19. aprila 1.1. 
v prostorih »Učiteljske tiskarne". Otvoril ga 
je ob 10. uri dopoldne predsednik Juraj 
Rezek z iskrenim pozdravom na udelež
nike, ki jih je bilo 21, in konstatiral sklep
čnost po besedilu § 24. pravil. Spominjal 
se je s toplimi besedami v 1. 1915 umrlih 
udov, posebno pa Srečka Stegnarja, ki je 
bil eden najuglednejših in najdejavnejših 
naših tovarišev sploh in posebno delaven 
po raznih naših društvih. Največjo vnetost 
in vestnost pa je izkazoval našemu društvu, 
ki mu je bil ob času zadnjega velikega po
tresa tudi predsednik do svojega odhoda 
v Maribor. Njemu in ostalim umrlim tova
rišem v časten in kolegialen spomin so se 
dvignili navzoči s svojih sedežev. 

Iz tajnikovega poročila, ki ga je podal 
tovariš Alojzij Kece l j za poslovni leti 1914 
in 1915, povzemamo sledeče: Predlanski 
občni zbor se je vršil 8. aprila 1914 v re
stavracijskih prostorih »Narodnega doma" 
v Ljubljani. V odbor so bili izvoljeni: Juraj 
Rezek, predsednik; Jakob Dimnik, predsed
nikov namestnik; Jakob Furlan, blagajnik; 
Alojzij Kecelj, tajnik; Fran Črnagoj, Luka 
Jelene, Anton Likozar, Ivan Petrič, Janko 
Žirovnik; za pregledovalce računov pa: Si
mon Puncah, Andrej Rape in Božidar Va 
lenta. 

Ker lani na 31. marca 1915 v prostore 
»Učiteljske tiskarne" sklicani občni zbor ni 
bil sklepčen, je izvrševal društvena opravila 
v smislu § 24. pravil zgoraj navedeni od
bor tudi za 1. 1915. 

V dveletni dobi od 1. janua*rja 1914 
do 31. decembra 1915 ni nihče pristopil, iz
stopila sta 2 po § 10. pravil, umrli so pa: 
Mihael Mežan, učitelj v Orehku; Fran Ku
har, učitelj v Gor. Pirničah in c. kr. poročnik 
29. črnovojniškega bataliona; Avgust Ada
mič, vpok. nadučitelj v Ljubljani; Martin 
Potočnik, vpok. učitelj v Ljubljani; Srečke 
Stegnar, vpok. c. kr. učitelj v Mariboru in 
Janko Janežič, c. kr. vadniški učitelj v Ljub
ljani. — Fran Kuhar je preminul 26. no
vembra 1914 junaške smrti na bojnem polju 
v Valjevu. Blagi pokojniki so bili jako de
lavni v šoli in izven nje. Težka jim je bila 
borba za vsakdanji kruh, a s pridnostjo, 
vztrajnostjo in varčnostjo se je vsem po
srečilo svoje najdražje tako vzgojiti, da za 
vzemajo danes večinoma odlična mesta. 
Dobri tovariši, ki ste legli k večnemu po
čitku bodisi v domači ali tuji grudi, poči
vajte v miru! 

Društvo je imelo koncem 1914. leta 
100 udov, 32 vdov, 18 sirot po očetu, 6 
sirot po očetu in materi; 1. 1915 pa 95 udov, 
32 vdov, 13 sirot po očetu, 8 sirot po očetu 
in materi. 

V poslovnem letu 1914 smo obhajali 
rojstno stoletnico dr. Frančiška viteza Moč
nika, slovečega šolnika, učenjaka, matema
tika in največjega prijatelja slovenskemu 
učiteljstvu. Njegove lepe lastnosti in delo
vanje je pregledno in krasno opisal tovariš 
in društveni podpredsednik Jakob Dimnik 
v »Učiteljskem Tovarišu" štev. 40, z dne 
20. novembra 1914. Ta izvod učiteljskega 
glasila se hrani v društvenem arhivu z 
Močnikovo sliko vred in s slikama za dru
štvo zaslužnega Andreja Praprotnika in Ma
teja Močnika. 

Ker je to velezanimivo številko nave
denega glasila že vsak izmed nas prav 
pazljivo prebral, mi je danes samo še po
vdariti, da je dr. Močnik ustanovnik tega 
našega dobrodelnega društva. Omeniti pa 
mi je tudi njegove hčere gospe Emilije 
pl. Schallerjeve, ki je povodom navedenega 
slavja po gosp. c. kr. dvornem svetniku in 
deželnem šolskem nadzorniku Frančišku 
Levcu podarila društvu 100 K. Za ta vele
dušni dar se tudi tem potom izreka blagi 
dobrotnici presrčna zahvala. (Živela!) 

Tajnik je sklepom svojega poročila 
prosil vsestranske podpore v prid društvu. 

Blagajnik Jakob F u r l a n je poročal 
o računskem zaključku za poslovne 1. 1915, 
ki je imelo prejemkov 28.61239 K, izdat
kov 28 57910 K; društveno imetje pa znaša 
120.386 K 48 v. 

Tovariš Simon Puncah je imenom 
pregledovalcev računov posebno laskavo 
ocenil izborno, vestno in natančno knjigo
vodstvo našega blagajnika ter mu izrekel 
toplo zahvalo, predlagajoč njemu in odboru 
absolutorij, kar se je sprejelo soglasno. 

Sprejet je bil tudi tovariša Dimnika 
predlog, naj se za pridobivanje novih čla
nov stalno priobčuje inserat v »Učiteljskem 
Tovarišu", ki naj vsebuje sprejemne pogoje 
in dobrote tega društva. 

Soglasno so se izvolili stari odbor in 
dosedanji pregledovala računov. 

Ob pol 11. uri je predsednik zaključil 
občni zbor s zahvalo za udeležbo in pozor
nost pri razpravah. 

Triinštirideseti občni zbor Narodne 
Šole se je vršil dne 18. t. m. dopoldne ob 
9. uri v Učiteljski tiskarni. Poročilo o tem 
zborovanju priobčimo prihodnjič, ker nam 
danes primanjkuje prostora. 

Sedemintrideseti občni zbor De
želnega slovenskega in učiteljskega dru
štva se je vršil 18. t. m. ob 11. uri dop. v 
Učitleljski tiskarni v Ljubljani. — Otvoril 
in vodil ga je tovariš predsednik Jurij 
Rezek — 

Tajnik tovariš Josip Ambrož ič je 
poročal o društvenem delovanju. Poročilo 
se glasi: 

S l a v n i z b o r ! Občni zborDeželnega 
slovenskega učiteljskega društva v Ljubljani 
je običajno med božičnimi počitnicami. Le
tos je izjema. Glasom sklepa odborove seje 
z dne 17. decembra 1915 se je preložil de 
velikonočnih praznikov. Mislilo se je, da se 
do takrat razmere glede potovanja izpre 
mene. Toda ostalo je vse pri starem. 

46. občni zbor je bil sklican 28. de 
cembra 1914. Ker je bil po § 11. društve
nih pravil nesklepčen, je vodil posle pc 
§ 12. stari odbor. 

Tako ste, cenjeni tovariši, danes na 
47. občnem zboru. Srčno pozdravljeni vsi i 
Živimo v času, ko se vrši takorekoč naj
večje preseljevanje narodov. Na evropskem 
kontingentu so zbrani vsi za vojno sposo
bni moški vseh narodov in človeških ple
men. Ne samo z uma svetlim mečem, am
pak tudi z bajonetom v roki rišejo planetu 
zemlje nov zemljevid ter tako pripravljajo 
nove čase in razmere. 

Med te pripadnike bo morala šteti ne
pristranska zgodovina tudi pripadnike na
šega stanu. Mnogo jih je do danes padle 
na bojišču, veliko je še mobiliziranih. One 
žrtve naj nam bodo v tolažbo, da niso bile 
zaman, a tovarišemvojakom kličemo: Uči 
telj je v službi domovine vedno i d e a l e r 
j u n a k ! 

Zanimivo je dejstvo, da ima ravne 
učiteljski stan veliko podčastnikov in skorc 
razmeroma največ častnikov, med katerimi 
je mnogo odlikovanih. Poudarjam to zaradi 
tega, ker so ti pionirji prosvete ravno člani 
naše o r g a n i z a e j e . 

Učiteljstvo tudi doma ne drži križem 
rok. Za »Rdeči križ" je nabralo do danes 
nad 52000 K, nabiralo je kovine, delovale 
so zlasti učiteljice v sanitetni službi ter bile 
nekatere odlikovane. Zopet druge so pletle 
nogavice, šivale perilo in kuhale; vse v 
prid bolnikom in zdravim vojakom. Poudar
jam s temi dokazi p o ž r t v o v a l n o s t uči
t e l j s tva in njega d o m o v i n s k o zve
s tobo . Tako je tudi prav! Neomadeževan 
bo stal učiteljski stan pred javnostjo pc 
vojni; merodajni faktorji bodo videli, da je 
to učiteljstvo za poš tenos t , z v e s t o b o 
in požrvovalnost n e p r i m e r n o plačano. 
Mlada in nova Evropa ne bo podirala mo
stov pionirjem prosvete, temveč jih utrdila 
in popravila z jeklom in svincem. 

Trd je bil boj za kruh pred vojno 
Kako so nas zaničevali in plačevali! Danes 
je ta boj še hujši. Draginja zahteva 4—5 
kratno plačo, toda dobivamo samo malo 
podporo, ki zadostuje vseletna za dva para 
črevljev. Društvo je prosilo vis. dež. odbor 
dne 28. marca 1915 za drag. doklado tistemu 
učiteljstvu, ki je še nima. Prošnje za pode
litev drag. doklad so dobile svojo rešitev 
kakor znano. Nekaj je, a malo! Neki tova
riš je izprožil misel, da bi se vnovič prosilo, 
češ, ne moremo več izhajati, ne zadostuje. 
Potrkajmo, morda se nam bo odprlo. 

Prepuščam to zadevo premišljevanju 
občnega zbora. Morda stavi v tej zadevi 
kdo kakšen predlog. 

Delovanje društva je bilo v 1. 1915. 
jako skromno. 

Zaradi vojne se ne oddajajo nezase
dena učna mesta, kar je pravilno za tova
riše, ki so na bojnem polju; toda prizadeti 
so vsi provizorični. 

Ko se bodo oddajala zopet prosta 
mesta, bo moralo društvo storiti primerne 
korake, da bodo provizorični primerno od
škodovanj. 

Končam skromno poročilo s trdnim 
prepričanjem, da prinese vojna tudi učitelj
stvu lepše čase! (Odobravanje.) 

Po tajnikovem poročilu se spomin 
predsednik Rezek na bojišču padlih tova
rišev. V znak sožalja se zborovalci dvignejo 
s sedežev. 

P o r o č i l o b l a g a j n i k a poda tovariš 
Jakob Dimnik. Dohodkov je bilo 418 K 
68 vin., izdatkov 404 K 91 vin., prebitka je 
torej 13 K 77 vin. Bilanca znaša 5184 K 
62 vin. — Račun se po poročilu tovariša 
Kecelja odobri ter da absolurorij, ker so 
pregledovlaci računov Likozar, Kecelj in 
Sadar našli vse v redu. — Letni doneski 
se določijo zopet po 2 K. 

Vol i t ev : Na predlog tov. E. Gangla 
se izvoli stari odbor, in sicer: Juraj Rezek, 
Luka Jelene, Jakob Dimnik, Josip Ambrožič, 
Jakob Furlan, Ivan Petrič, Fran Črnagoj, 
Janko Žirovnik, Ivan Schmeidek. 

S l u č a j n o s t i : Tov. Gangl predlaga 
Na dež. odbor in na predsedstvo c. kr. dež. 
šol. sveta se vloži vnovič prošnja za dovo
litev drag. doklad po obliki in vsebini, ka
kor je to storila Zveza slov. učiteljev in 
učiteljic na Štajerskem. V prošnji se je za
vzeti tudi za vpokojene učitelje. (Sprejeto.) 

Tov. predsednik zaključi občni zbor z 
zahvalo na navzoče za udeležbo. 

Takoj po občnem zboru se je konsta 
tiral odbor sledeče: Predsednik Juraj Rezek 
učitelj v Ljubljani; podpredsednik: Luki 
Jelene, učitelj v Ljubljani; tajnik: Josij 
Amrožič, učitelj v Ljubljani; blagajnik: Ja 
kob Dimnik, nadučitelj v Ljubljani; odbor 
niki: Jakob Furlan, učitelj v Ljubljani, Ivai 
Petrič, učitelj v Sp. Šiški  Ljubljani, Frai 
Črnagoj, nadučitelj na Barju, Janko Žirovnik 

i nadučitelj v Borovnici, Ivan Schmeidek, uči 
telj na Krtini. 


